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L E D E R

VELKOMMEN 
TIL VORES NYE DIREKTØR
Kære Ina El iasen

Fængselsforbundet vi l  gerne byde dig varmt og hjertel igt vel-
kommen t i l  en Kriminalforsorg, som vi  al le brænder for at drive. 

Du kender al lerede vores arbejdsplads fra f lere vinkler,  og det 
tror jeg, bl iver din store styrke, når du skal  t i l  at se det hele 
ovenfra. 

Jeg tror også, at din erfaring som HR-direktør giver dig et humant 
og konstruktivt bl ik på de mennesker,  der arbejder her og deres 
arbejdsmil jø.  Det er et bl ik,  der er t i l trængt. 

En ny direktør giver mul ighed for en fr isk start ,  og det glæder 
jeg mig meget t i l .  Vi  spi l ler jo grundlæggende på samme hold, 
selvom vi  kommer t i l  at s idde på hver vores s ide af forhandl ings-
bordet,  og du vi l  have din mening om tingene og jeg min. 

Men jeg synes,  vi  skal  koncentrere os om det,  der nødvendigvis 
må være vores fælles korstog: at genopbygge den Kriminalforsorg, 
vi  er så stolte af at være del af.  

For den trænger i  den grad t i l  en kærl ig hånd.

Så når nu du har f injusteret din kontorstol  og fået overbl ik over 
arbejdsopgaverne, vi l  jeg gerne invitere dig t i l  sammen med mig 
at stil le skarpt på de monumentale udfordringer, Kriminalforsorgen 
har, for det vil være fatalt, hvis vi ignorerer dem et eneste sekund 
mere. For både personale,  indsatte og samfundet.

Lad os sammen beskytte de ansatte og værne om deres mentale 
sundhed. Lad os sætte fokus på at skabe et trygt arbejdsmil jø.  

Vi  skal  s ikre,  at kyniske overfald minimeres og trækker nye kon-
sekvenser med sig. 

Vi skal sikre, at vores kollegaer kan stå oprejste i deres job og 
standse styrtblødningen. Som det er nu, forsvinder 10 procent 
af fængselspersonalet hvert år.  En stor del på grund af sygdom 
og nedsl idning. 

Vi  skal  t i lbage t i l  at være minimum 2.500 fængselsbetjente. 

Vi  skal  skabe plads t i l  den resocial iser ing, der plejede at være en 
stor og vigtig del af vores fagl ighed og den danske måde at drive 
fængsler på. Det er her meget af stoltheden og arbejdsglæden bor. 

Er du klar t i l  turen, Ina El iasen? 

For det er vi ,  og vi  glæder os t i l  samarbejdet. 

Af Bo Yde Sørensen, 
formand for 
Fængsels forbundet 
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INA EL IASEN MENER, AT KRIMINALFORSORGEN 
SKAL TYDEL IGERE PÅ LANDKORTET.

ALLE SKAL VIDE, HVAD 
KRIMINALFORSORGEN

LAVER

H vis  det står  t i l  den nye direktør,  ska l 
a l l e  medarbe jdere  i  l angt  hø je re 
grad  medv i rke  t i l  a t  fo rmid le  den 
cent ra le  samfundsopgave ,  som 
Kr im ina l fo rsorgen  løser.

Fagbladet møder Ina E l iasen på hendes kontor  i 
R igspol i t iet  kort  før  jobski ftet  1 .  ju l i . 

Hun er  ved at  rydde reolerne.  Snart  sk i fter  hun t i l 
en anden plads i  retssystemet. Men – understreger 
hun – en mindst  l ige så v igt ig plads,  og det skal 
kommunikeres bedre.

”Kriminalforsorgen er nok den del af straffekæden, 
man hører  mindst  om. Det er  v igt igt  for  både om- 
verdenen og os selv,  at  v i  får  en tydel ig plads på 
samme måde som pol i t i ,  anklagemyndighed og 
domstole.”

Hun peger på, at når Kriminalforsorgen skal bidrage 
med at  skabe tryghed i  samfundet,  så er  det helt 
a fgørende,  at  befolkningen ved,  hvad Kr iminal for-
sorgen fakt isk  laver.  At  der  er  gennemsigt ighed. 

Men også i  forhold t i l  nuværende og kommende 
medarbejdere er  et  øget kendskab t i l  Kr iminal -
forsorgens arbejde v igt igt ,  fordi  det er  med t i l  at 
skabe en tydel ig ident itet  og stolthed som ansat . 
”Et  af de v igt igste fokusområder er  at  rekruttere 
og fastholde de rette medarbejdere og ledere 
og dermed skaffe de rette kompetencer –  her  er 
arbejdet med kendskab og åbenhed en utrol ig 
v igt ig ingrediens,”  s iger  hun. 

MØDE TRYGT PÅ ARBEJDE

Ina Eliasen er opmærksom på, at hun også kommer 
tilbage til en organisation, hvor mange medarbejdere 
oplever  en presset  hverdag.

Og netop medarbejdernes hverdag er  noget,  som 
optager den nye direktør :  ”Jeg interesserer  mig 
dybt for arbejdsmiljøet, og det er helt afgørende 
for  mig,  at  man kan møde trygt på arbejde,  at 
man ikke bl iver  syg af at  være her,  og at  man ikke 
bl iver  udsat  for  vold og trus ler,  bare fordi  man 
passer  s i t  job.”

Ina E l iasen peger også på resocia l iser ing som 
et område,  der  skal  tydel igere på dagsordenen.
”Vi skal have så meget resocial isering for pengene, 
som muligt – det er klart. Resocialisering, der virker. 
Derfor  skal  v i  også bl ive ved med at  opt imere 
organisat ionen.” 

Men fokus på resocia l iser ing skal  gå hånd i  hånd 
med trygheden for  medarbejderne.  Ina E l iasen v i l 
derfor  fø lge s ikkerhedsområdet tæt. 

Hun henviser ti l ,  at med udvikl ingen i kriminalitets-
bi l ledet,  så skal  Kr iminal forsorgen hele t iden 
kunne følge med og geare organisat ionen s ikker-
hedsmæssigt  på a l le  f ronter. 

”Det skal  v i  a f hensyn t i l  både medarbejdere og 
de borgere,  v i  i  s idste ende skal  beskytte.  Her må 
v i  s impelthen ikke løfte foden f ra  speederen.”

KNÆKKE REKRUTTERINGSKURVEN

Ina E l iasen tager f lere t ing med fra  pol i t iet ,  som 
hun mener kan styrke Kr iminal forsorgen fagl igt . 
B landt  andet  hendes  a rbe jde  med at  knække 
rek rutte r ingskurven  og  en  inds igt  i  a rbe jdet 
andre  s teder  i  s t ra ffesagskæden .

”Det er  meget udvik lende for  en selv og for  ens 
forståelse for  hele retssystemets opgave at  se 
t ingene f ra  f lere s ider.  Og det kan under a l le 
omstændigheder anbefa les ,”  s iger  hun.

N Y  D I R E K T Ø R

BLÅ BOG
Ina E l iasen er  51  år,  uddannet jur ist 
og har  de seneste tre år  været 
HR-direktør i  Rigspolitiet. Hun har 
haft  f lere forskel l ige st i l l inger i 
Kr iminal forsorgen – blandt andet 
fu ldmægtig i  d i rektoratet ,  kontor-
chef for  straffu ldbyrdelsesområdet, 
fængsels inspektør  i  Københavns 
Fængsler og fra 2014 ti l  2017 område- 
direktør  i  hovedstaden.”

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N



26-år ige Søren Gregersen havde 
egent l ig uddannet s ig som murer. 
Men så nåede han t i l  et  punkt ,  hvor 
han kunne mærke,  at  det ikke var 

det ,  han skul le  lave resten af s i t  l iv.  Der  skul le 
være f lere mennesker  involveret . 

”Jeg v i l le  gerne arbejde med mennesker,  og så 
var  Kr iminal forsorgen et  oplagt valg,”  s iger  fæng-
selsbet jenten,  der  netop har  afs luttet  s i t  s idste 
skoleophold med et  10-ta l  i  konf l ikthåndter ing 
og mangler  et  halvt  år  af uddannelsen. 

Fæl lesskabet med kol legaerne er  noget af det , 
han sætter  pr is  på i  s i t  nye arbejds l iv. 

”Når man er murer, kan man gå alene hele dagen 
og ikke ta le med ét  eneste menneske.  Som fæng-
selsbet jent  har  man et  særl igt  sammenhold,  fordi 
man på en måde hele t iden er  potent ie lt  i  fare, 
og det er  man fæl les om. Man er  fæl les om at 
t ræffe svære beslutninger,”  s iger  han.  

VIL GERNE ARBEJDE I  ARRESTEN

Efter  s idemandsoplæring med f lere forskel l ige 
kol legaer og arbejde på f i re  afdel inger i  Nyborg 
Fængsel, har Søren Gregersen en klar fornemmelse 
af,  hvor han selv er  på vej  hen. 

”Jeg prøver at  f inde balancen mel lem det hårde 
og det bløde i  min rol le  som fængselsbet jent ,  det 
autor i tære og det re lat ionsskabende,  og så er 

jeg meget opmærksom på at  danne mig mit  eget 
indtryk af de indsatte,”  s iger  han. 

L ige nu er  Søren Gregersen på behandl ingsafde-
l ingen,  og han har  også været på en afdel ing med 
begrænset fællesskab og en med udvisningsdømte. 
Men det er  arresten,  der  har  fået  den største krog 
i  ham. 

”Selvom de indsatte er låst inde hele tiden i arresten, 
er  det som om, man har  f lere snakke med dem, og 
de er  mere opsøgende.  Der er  hel ler  ikke et  l ige 
så etableret hierarki med stærkt styrende indsatte, 
der holder andre indsatte fra at tale med os betjente,”
s iger  han. 

På længere s igt  drømmer han om at  arbejde som 
konf l ikthåndter ingsinstruktør  og med bandeexit . 

MANGE FÅR ET CHOK

Man får  det indtryk,  at  Søren Gregersen er  landet 
r igt igt  godt i  ro l len som fængselsbet jent ,  men 
det er  ikke a l le  e lever,  der  fa lder  l ige så godt t i l 
i  fængselsverdenen.

På Søren Gregersens årgang er  f i re  k lasser  nu 
s lået  sammen t i l  én.  I  hans øjne handler  f rafa ldet 
om, at  der  er  en stor  k løft  mel lem forventning og 
v i rkel ighed.  

”Den eneste forest i l l ing,  jeg selv havde,  inden jeg 
kom ind i  Nyborg Fængsel ,  var,  hvad jeg havde 

TIL JANUAR BL IVER EN STJERNE T IL TO PÅ SØREN GREGERSENS SKULDRE. 
I  HANS ØJNE ER HAN ALLEREDE KOMMET LANGT, S IDEN HAN BEGYNDTE 

SOM FÆNGSELSBETJENTELEV FOR TO ET HALVT ÅR S IDEN. 
 

BALANCEN MELLEM DET 
HÅRDE OG DET BLØDE

A F M A R I A H A M I LTO N

M E D L E M M E R N E S  V I R K E L I G H E D  I  F O K U S
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set i amerikanske serier og så fordommen om, 
at  fængsler  er  ren fer iekoloni ,”  s iger  han og 
afs lører  med et  gr in ,  at  intet  af det  r igt igt 
havde noget med vi rkel igheden at  gøre. 

”Det var  meget langt væk f ra  at  være en 
fer iekoloni  med tremmer for  v induerne,  små 
cel ler  og de indsatte skal  se lv  sørge for  at 
lave mad,”  s iger  han og fortæl ler,  at  han 
tror,  mange får  et  chok,  når  de kommer ud 
t i l  hverdagen som fængselsbet jent . 

”Jeg synes også,  skolen maler  et  lyserødt 
bi l lede af,  hvordan der er  ude i  fængslerne. 
Mange tror,  de skal  ud og spi l le  ludo med 
de indsatte og afkr iminal isere.  Men nogle 
steder er  v i  ’ f jenden’.  De indsatte v i l  gerne 
spi l le  ludo,  men ikke med os.  Det kunne 
være f int  at  lære mere om, hvordan det er 
at  gå på en afdel ing med stærkt  styrende 
indsatte,”  s iger  han. 

Søren Gregersen mener også,  at  mængden 
af overarbejde kan skræmme nogen væk. 

”Jeg synes i  hvert fald selv, at beordret over-
arbejde har  været en stor  kamel  at  s luge. 
Jeg v i l  gerne lægge overarbejdst imer,  men 
jeg v i l  gerne selv styre hvornår,”  s iger  han. 



 Fængsels funkt ionæren / August  / 2020  9

SMITTEDE SIG SELV OG HINANDEN 
MED VILJE
Mens coronasmitten indt i l  v idere har  været 
nådig mod ansatte og indsatte i  Danmark, 
har der været flere udfordringer andre steder 
i  ve rden .  I  Ca l i fo rn ien  i  USA var  der  fo r 
eksempel  21  indsatte,  der  blev smittet  med 
vi russen efter  med vi l je  at  have drukket af 
den samme kop. 
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K O R T  N Y TK O R T  N Y T

DET VAR PÅ TIDE
Ina Eliasen er den første kvindelige direktør i 
Kr iminal forsorgens 110 år  lange histor ie . 

MUSEUM GENFØDER SIG SELV 
EFTER CORONA
Faaborg Arrest, der er en del af Øhavsmuseet, 
benyttede coronanedlukningen t i l  at  g ive 
museet en ’make over’.  Det er  nu genåbnet 
med pomp, pragt og rød løber. 

KVINDEFÆNGSLET 
LADER VENTE PÅ SIG
I  november 2018 skrev fag-
bladet en art ikel  om, at 
kv inderne snart  rykker  ind 
i  Jyderup Fængsel .  Det var 
også meningen,  og første 
spadest ik  t i l  ombygningen 
skul le  tages i  foråret  2019. 
Det skete imidlert id ikke. 
F i rmaet,  der  havde vundet 
udbuddet,  g ik  såmænd kon-
kurs ,  og nu skal  der  f indes et 
nyt .  Dagl igdagen fortsætter 
s in  vante gang i  Jyderup,  og 
bladet vender t i lbage i  2025, 
når  der  er  nyt  i  sagen. 

DEN TID PÅ ÅRET
Snart  går  startskuddet t i l  årets  nylønsfor-
handl inger.  Rammen er  på otte mi l l ioner 
kroner,  og Fængsels forbundet står  k lar  i 
startboksen t i l  at  kæmpe for  f lest  mul ige 
var ige lønforbedr inger.   

SKAL INDSATTE KUNNE INDFRI DERES 
GÆLD? 
Mange indsatte har  en bundløs gæld.  Nu fore-
s lår  SF og Enhedsl isten,  at  man i  højere grad 
skal  eftergive gælden.  De kommer med et 
udspi l  t i l  e fteråret .  

SÆT HÅRDERE IND MOD VOLDELIGE 
FANGER
Forbundsformanden har  sat  et  spørgsmål 
t i l  debat:  Kan det v i rkel ig være r igt igt , 
at  bandeindsatte,  som med fu ldt  over læg 
overfa lder  fængselsbet jente,  ikke møder 
mere konsekvens? Han mener,  der  skal 
lovændringer t i l .  E fter  et  debat indlæg i 
Pol i t iken og f lere radiointerv iews meldte 
f lere partier sig enige i synspunktet. Du kan 
f inde det hele på forbundets facebookside.  

KLAR PARAT SKOLESTART
To klasser er netop startet på fængselsbetjent-
uddannelsen.  En i  Møgelkær,  hvor der  for 
første gang er  både andetårs-  og førsteårs-
e lever  samlet ,  og en i  B i rkerød.  Fængsels-
forbundet h i lser  de nye elever  velkommen!  

SMART CORONATILTAG
I ran og Indonesien har  valgt  at  løs lade 
indsatte for  at  undgå coronasmitte i  over-
fy ldte fængsler.  70.000 indsatte kom ud i 
f r iheden i  I ran,  mens 30.000 indonesiske 
indsatte blev lukket ud. 
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M A G T A N V E N D E L S E R

ALLE SAGER, HVOR FÆNGSELSBETJENTE I  2019 
BLEV ANKLAGET FOR VOLD MOD INDSATTE, 

ER ENDT MED FR IF INDELSE.
 

FRIFUNDET 
FOR VOLD

A F S Ø R E N G R EG E R S E N

D et fører  s jældent t i l  straf,  når  fæng-
selsbet jente anklages for  at  gå over 
stregen.  Det v iser  Kr iminal forsorgens 
opgørelse over disc ipl inærsager i  2019.

I fø lge opgørelsen var  der  s idste år  f i re  sager, 
hvor anklagemyndigheden re jste s igtelse mod 
bet jente for  at  overtræde straffe lovens volds-
paragraf. 

A l le  sager endte uden straf e l ler  d isc ipl inære 
sankt ioner.  Der  var  a l tså ikke noget at  komme 
efter.

I det ene tilfælde blev en betjent i et lukket fængsel
ti ltalt for at bruge overdreven magt mod en indsat 
i  forbindelse med en magtanvendelse.  Bet jenten 
havde brugt knytnæveslag,  og var  derfor  blevet 
t i l ta l t  for  at  overtræde straffe loven.

Retten vurderede dog, at betjenten havde handlet 
efter  reglerne.  Han havde i  s i tuat ionen ikke haft 
mul ighed for  at  t række s in stav.  Derfor  var  det 
nødvendigt at  bruge knytnæveslag.  Bet jenten 
kunne derfor genoptage tjenesten uden sanktioner. 

I  det  andet t i l fælde var  en arrestbet jent  t i l ta l t  for 
at  bruge for  meget magt mod en indsat  i  forbin-
delse med en magtanvendelse og suspenderet  f ra 
t jeneste.  Retten mente,  der  var  ta le om lovl igt 
nødværge,  og bet jenten kunne genoptage t jene-
sten uden sankt ioner.

Også de to s idste sager endte uden sankt ioner. 
Her  opgav anklagemyndigheden s impelthen s igt-
e lsen mod bet jentene.

FORMAND: URIMELIGE ANKLAGER

Fængsels forbundets formand Bo Yde Sørensen 
mener,  at  Kr iminal forsorgen i  de f i re  sager har 
været for  hurt igt  ude med at  anmelde medarbej-
derne.

”Vores arbejdsgivere bør beskytte deres med-
arbejdere bedre.  De burde v ide,  at  v i  har  ret  t i l 
at  anvende magt i  t i l spidsede s i tuat ioner.  Det er 
ur imel igt ,  at  vores medlemmer sættes på anklage-
bænken på så spinkelt  et  grundlag,  at  a l le  efter-
fø lgende f r ikendes,”  s iger  han.

STATSADVOKATEN ER KOMMET IND OVER

I  pol i t iet  er  det statsadvokaten,  som vurderer 
sagerne,  når  pol i t ibet jente anklages for  vold. 
Det betyder,  at  sagerne håndteres af anklagere, 
der  kender reglerne og hurt igt  kan vurdere,  om 
magtanvendelsen fa lder  inden for  bet jentenes 
beføje lser. 

Sådan har  det ikke været i  Kr iminal forsorgen t id-
l igere.  Men efter  Fængsels forbundets fors lag blev 
fængselsbet jente for  et  år  s iden under lagt samme 
procedure som pol i t ibet jente. 

Med den nye ordning er  det pol i t ikredsene,  der 
i  første omgang efter forsker  anklagen mod en 
fængselsbet jent .  Når  efter forskningen er  s lut , 
forelægger pol i t ikredsen sagen for  en af de to 
regionale statsadvokater  med en indst i l l ing om, 
hvorvidt  der  skal  re jses t i l ta le e l ler  e j .

Bo Yde Sørensen er  glad for,  at  der  blev lyttet 
t i l  forbundets kr i t ik . 

”Jeg håber, at den nye ordning vil  hæve niveauet 
af professionalisme i håndteringen af de her sager, 
så det ikke er junioranklagere, der vurderer sagerne. 
Det er  v igt igt ,  at  de har  v iden om vores magtbe-
føjelser og kan vurdere sagerne ordentligt,” s iger 
Bo Yde Sørensen.

Vores arbejdsgivere bør 
beskytte deres medar-
bejdere bedre. De burde 
vide, at vi har ret til at 
anvende magt i tilspidsede 
situationer," siger Bo Yde 
Sørensen.  

”
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§ 62
Fængselsbet jente kan anvende 
magt over for  indsatte efter 
straffu ldbyrdelses lovens § 62. 
Det betyder,  at  bet jente har  be-
føje lser  t i l  at  bruge stav,  peber-
spray og tåregas for  at  afværge 
truende vold,  h indre selvbeska-
digelse e l ler  undvigelse og for 
at  gennemtvinge påbud. 



B E M A N D I N G

OVER 100 KOLLEGAER 
SØGER VÆK HVERT ÅR
MANGEL PÅ UDVIKL INGSMULIGHEDER, NEDSKÆ-
RINGER, UDHULING AF JOBBET OG DÅRLIGT 
ARBEJDSMILJØ GØR DET SVÆRT FOR KRIMINAL-
FORSORGEN AT HOLDE PÅ S INE MEDARBEJDERE.

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N 

I 2019 valgte 104 medarbejdere at  tage deres 
gode tøj  og f inde andre græsgange,  heraf 
var  78 fængselsbet jente,  8 værkmestre og 
18 transportbet jente.

I  2018 var  ta l let  111 .

I  2017 var  det 159.

År l igt  er  der  a l tså over  100 arbejdsdygt ige kol le-
gaer,  som søger væk. 

De gør det ikke, fordi de går på pension eller bliver 
ramt af sygdom, men fordi  de vælger at  f inde et 
andet arbejdet .

AFGANGSANALYSE

Kriminalforsorgen har undersøgt baggrunden for, 
at  så mange for lader arbejdspladsen,  og har  fået 
svar fra 103 fængselsbetjente. 

Resultaterne fra undersøgelsen er skrevet sammen 
i  en rapport ,  som ikke er  offent l igg jort .  Hoved-
resultaterne f remgår dog af et  svar  f ra  just i ts-
minister  Nick Hækkerup t i l  Retsudvalget .

Det viser sig, at det ikke er de skæve arbejdstider 
e l ler  r is ikoen for  vold,  som vejer  tungest .  Det er 
de manglende udvik l ingsmul igheder,  som f lest 
peger på. 

Mange synes a ltså,  at  arbejdsforholdene i  Kr imi
nal forsorgen giver  dem for  få  udfordr inger i  for-
hold t i l  kompetenceløft  og karr iereudvik l ing.  De 
oplever,  at  de s idder fast .  Derfor  vælger de at 
s ige op.

På andenpladsen angives de økonomiske nedskæ-
r inger som årsag t i l  jobfarvel let .  Overbelæg og 
r ingere bemanding udsulter  jobbet.  Det får  fo lk 
t i l  at  søge t i l  arbejdspladser,  hvor der  er  højere 
t i l  loftet .

Den tredje mest påpegede årsag er  forr ingelse af 
jobbet i  form af mindre t id t i l  re lat ionsarbejde. 
Kol legaerne oplever,  at  t iden t i l  dette arbejde er 
forsvundet i  takt med, at fængsler og arresthuse 
er  blevet fy ldt  t i l  randen,  og fokus er  f lyttet  over 
mod s ikkerhed. 

Lønnen er  hel ler  ikke noget,  som holder på fo lk . 
Mange synes s impelthen,  at  de er  mere værd, 
end den løncheck som de modtager i  e-Boks hver 
måned.  Derfor  f inder de en arbejdsplads,  som i 
højere grad matcher deres ønsker.

Endelig er arbejdsmiljøet den femte mest nævnte 
årsag.  Og det er  ikke det fys iske arbejdsmi l jø, 
som rammer hårdest .  Det er  det psykiske.  Hver 
anden svarer  i  undersøgelsen,  at  fø le lsesmæssig 
udmattelse er  medvirkende t i l ,  at  de sagde op. 
De søger t i l  arbejdspladser,  som ikke i  samme 
grad s l ider  på psyken.

INDSATSER

HR-direktør Lene Linnea Vejrum peger på,  at  Kr imi-
nal forsorgen forsøger at  stoppe fanef lugten.

Det gælder i  forhold t i l  arbejdsmi l jøet ,  hvor en 
række in i t iat iver  er  iværksat  i  forhold t i l  at  redu-
cere de føle lsesmæssige belastninger ved jobbet 
–  eksempelv is  sundhedsordning,  kr iseberedskab 
og fokuseret  supervis ion. 

Og i  forhold t i l  løn-  og ansættelsesvi lkår,  som 
Kr iminal forsorgen drøfter  med Medarbejder-  og 
Kompetencestyrelsen.

”Desuden har  v i  besluttet  at  udfolde en række 
yder l igere in i t iat iver.  Det drejer  s ig om indsatser 
vedrørende modtagelse af nye kol legaer,  første-
l injelederes personaleledelse, det psykiske arbejds-
mi l jø og en helhedsforståelse af organisat ionen,” 
s iger  Lene L innea Vejrum. 

Hun fortsætter :  ”Kr iminal forsorgen bestræber s ig 
hele tiden på at blive bedre ti l  at holde på dygtige 
medarbejdere og afdække årsagerne ti l ,  hvorfor 
medarbejdere vælger at sige op. Derfor introduce-
res der i løbet af sommeren et nyt fratrædelseskon-
cept. Når en medarbejder vælger at sige op, vil vi 
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HVER TREDJE OVERVEJER JOBSKIFT
Fængsels forbundet undersøgte jobt i l f reds-
heden i  Kr iminal forsorgen i  2017.  I  under-
søgelsen,  som blev besvaret  af 1 .149 med-
lemmer, svarede hver tredje, at de overvejede 
at  søge væk.  De f remhævede besparelser 
på bemandingen,  psykisk nedsl idning og 
r inge løn som de tre v igt igste årsager t i l 
deres overveje lse.  De samme tre årsager 
f remgår af den nye afgangsanalyse.

via et elektronisk spørgeskema afdække de 
faktorer, der kan have haft indflydelse på 
opsigelser. Formålet med spørgeskemaet 
er  at  indsamle yder l igere v iden,  som kan 
bidrage ti l  at udvikle og forbedre arbejds-
pladsen.”

DER SKAL MERE T IL

Fængselsforbundets formand Bo Yde Sørensen 
hi lser  in i t iat iverne velkommen,  men tv iv ler 
på,  at  det er  nok.

”Der er  f int  med in i t iat iver  og indsatser, 
men grundlæggende får  du ikke en bedre 
arbejdsplads,  hvis  du ikke tager fat  i  pro-
blemets rod.  Kr iminal forsorgen har  nogle 
strukturelle problemer, som kræver polit isk 
handl ing.  Vi  er  en økonomisk afmagret 
arbejdsplads,  som år  for  år  skal  k lare f lere 
og f lere opgaver med færre og færre med-
arbejdere.  Det rammer arbejdsmi l jøet ,  det 
rammer udviklingsmulighederne og det ram-
mer fagl igheden.  Derfor  vælger fo lk  at 
s ige op,  og det bl iver  de ved med,  indt i l 
t ingene for  a lvor  ændrer  s ig,”  s iger  Bo 
Yde Sørensen.

Han fortsætter:  ”Helt generelt  er der be-
hov for et anderledes tankesæt i  Kr iminal-
forsorgen. Den øverste ledelse fastholder 
s ig selv i  en tænkning, hvor man ikke be-
tragter det uniformerede personale som en 
del af løsningen. Men snarere,  tør jeg sige 
det,  som en del af problemet. Vi  må kon-
statere ,  at  løsn ingen med områdekontor -
erne, samt afgivelsen af al  styr ing hert i l , 
har forstærket kr isen i  Kr iminalforsorgen 
yderl igere. Skal  problemet løses,  er det 
afgørende, at man fra såvel pol it isk hold, 
som fra vores nye direktør,  tør tage fat i 
den kultur, der har udviklet sig på ledelses-
gangene i  Kr iminalforsorgen, og som vi 
desværre ser, at nye ledere straks adopterer.” 

TOP FEM

Hvorfor søgte du væk fra Kriminalforsorgen?

1 .  Manglende udvik l ingsmul igheder
2.  Økonomiske nedskæringer
3.  Manglende t id t i l  re lat ionsarbejde
4 .  Lønnen
5.  Føle lsesmæssig udmattelse

Kilde: Kriminalforsorgens afgangsanalyse
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M an st i l ler  høje krav t i l  s ig selv,  når 
man begynder i  et  nyt  job.  Sådan 
er  det også for  22-år ige Sarah og 
24-år ige S imone,  som er  nye be-
t jente i  Kragskovhede Fængsel .

Men de må sande,  at  de ikke kan leve op ti l  de 
krav og forventninger, som de har ti l  sig selv. 

De oplever, at nye elever ikke altid får ti lstrækkelig 
opbakning:  ”Da jeg startede i  december,  over-
raskede det mig,  hvor hurt igt  man bl iver  kastet 
ud i  det .  Der  bl iver  lagt  ekstremt meget ansvar 
på vores skuldre,  og det er  ikke hver  dag,  der  er 
er farne bet jente på a l le  enheder,  som man kan 
støtte sig op af,” siger Sarah i vagtstuen i fængslets 
lukkede afdel ing. 

For  at  dække personalebehovet er  der  kommet 
mange nye kol legaer t i l .  Det betyder,  at  e leverne 
udgør en stor  del  af den samlede bemanding,  og 
at  de ofte er  a lene på vagt uden er farne bet jente.

Det er  ikke usædvanl igt ,  at  to e lever  er  a lene på 
tre afdelinger med 30–40 indsatte på hver afdeling.

I nogle situationer går eleverne solo på den lukkede 
afdel ing:  ”Det er  svært  at  forstå,  at  man er  a lene 
i  f lere t imer.  Vi  må ikke glemme, at  det er  kr imi-
nel le ,  som vi  har  med at  gøre.  Det kan godt være 
skræmmende,  hvis  der  sker  noget,”  s iger  Sarah.

Det er  dog ikke kun s ikkerhedsspørgsmålet ,  som 
går  de to e lever  på.  Det er  også den fagl ige ud-
vik l ing i  en presset  hverdag:  ”Vi  v i l  gerne have 
100 procent styr  på t ingene,  men der er  mange 
opgaver, som vi må lade ligge. Den følelse er meget 
f rustrerende,  når  man har  høje forventninger t i l 
s ig selv,”  s iger  S imone. 

FRA SKOLE T IL JOB

Simone begyndte på skolebænken i Birkerød 1. april 
2019 og Sarah i  Møgelkær 1 .  oktober 2019.  På 
skolen fokuseres der  meget på re lat ionsarbejdet . 
Men de oplever,  at  v i rkel igheden er  en anden ude 
i  inst i tut ionerne.

”Mange af de t ing,  som man bl iver  præsenteret 
for  på uddannelsen,  stemmer ikke overens med 
jobbet.  På skolen bl iver  der  lagt stor  vægt på 
kontakten med de indsatte.  Men i  hverdagen er 
kontakten meget begrænset.  Det er  der  s impelt-
hen ikke t id t i l ,”  s iger  Sarah. 

S imone uddyber:  ”Du lærer  ikke et  menneske at 
kende ved at  læse oplysninger på en computer-
skærm. Vores re lat ionsarbejde begrænser s ig t i l 
få  korte øjebl ikke med de indsatte –  for  eksempel 
når  v i  går  t i l  købmanden.”

De to e lever  understreger,  at  deres kr i t ik  skal 
opfattes konstrukt ivt :  ”Det er  ikke for  at  skælde 

SARAH OG S IMONE ER GLADE FOR AT STARTE SOM FÆNGSELS-
BETJENTE, MEN DE ER OGSÅ FRUSTREREDE. DE OPLEVER, AT 

HVERDAGEN ER PRESSET I  KRIMINALFORSORGEN, OG AT MAN 
SOM NY ELEV OFTE ER ALENE MED DE INDSATTE.

”VI VIL GERNE BLIVE HER 
I MANGE ÅR"

A F S Ø R E N G R EG E R S E N

B E M A N D I N G

ud el ler  brokke os.  Vi  har  et  håb om at  bl ive her 
i  r igt ig mange år.  Men det kræver,  at  v i  lærer  de 
t ing,  v i  ska l ,”  s iger  S imone.

TAG HÅND OM ELEVERNE

Fængsels forbundets t i l l idsmand Karsten Pedersen 
i  Kragskovhede er  enig i  den kr i t ik ,  de to bet jente 
kommer med:  ”Kr iminal forsorgen skal  b l ive bedre 
t i l  at  tage hånd om nye kol legaer.  Der  er  ikke t id 
nok t i l  at  tage s ig af dem.”

Han synes,  at  e leverne i  a l t  for  høj  grad indgår i 
den normale postbesættelse,  uden at  man skeler 
t i l ,  at  de også er  under oplæring:  ”Der er  blevet 
skåret hårdt i  bemandingen de seneste år. Samtidig 
er  f lere kol legaer udstat ioneret  t i l  andre inst i tu-
t ioner.  Det betyder,  at  e leverne bl iver  spændt for 
hårdt for.  Men det er  ikke r imel igt ,  når  de står  for 
dr i ften a lene,”  s iger  han. 

”VI  TAGER ANSVAR FOR ELEVERNE”

Inst i tut ionschef Lene Thei lgaard er  glad for  de 
mange nye engagerede bet jentelever :  ”De er 
ansat  t i l  at  løse en v igt ig opgave,  og v i  har  brug 
for  deres arbejdskraft .  V i  har  fu ld opmærksomhed 
på den oplæringsopgave,  det er  at  s ikre nye med-
arbejdere en tryg start. Det betyder, at vi vurderer 
den enkeltes ressourcer  og sætter  dem i  spi l  t i l 
løsning af f lest  mul ige opgaver –  det har  v i  r igt ig 
gode erfar inger med.”  

På spørgsmålet  om personalemanglen f remhæver 
inst i tut ionschefen,  at  ledelsen a lt id foretager 
konkrete s ikkerhedsvurder inger i  d isponer ingen 
af den dagl ige dr i ft .

”Vi  lægger stor  vægt på,  at  man a lt id kan gå t i l 
s in  leder,  hvis  man er  i  tv iv l  om noget,  og vores 
ledere bruger meget t id på at  supervisere og 
pr ior i tere opgaverne for  vores e lever.  Men v i  skal 
stadig blive endnu bedre ti l  at skabe en forståelse 
for, at relationsarbejde er en metode, som anvendes 
i  a l le  de gøremål ,  bet jentene har  i  løbet af en 
normal  hverdag.

BRUG DE STORE ARRESTHUSE

Også området i l l idsrepræsentant Br ian Hedensted 
er  bekymret for  e levernes v i lkår.  Han mener,  at 
det er  i  fordel ingen af e leverne,  man skal  lede 
efter  løsningen på problemet. 

”Det er  glædel igt ,  at  der  er  så mange,  der  v i l 
arbejde i Kriminalforsorgen, men med ansættelse af 
mange elever  på kort  t id,  kan det lægge et  pres 
på de fastansatte kol legaer,  som står  for  oplæ-
r ing og vej ledning.  Al le  ønsker  jo de bedste v i lkår 
i  forhold t i l  oplæring af vores nye kol legaer.  I 
min opt ik  er  det væsent l igt ,  at  e leverne fordeles 
jævnt.  I  den forbindelse kan man overveje igen at 
bruge de store arresthuse som uddannelses inst i -
tut ioner,  så det ikke kun er  fængsler,  der  kan have 
elever  ansat ,”  s iger  Br ian Hedensted.
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V Æ R K M E S T R E

 F or f i re  år  s iden var  der  14 værkmestre 
i  Jyderup Fængsel ,  nu er  der  8 t i lbage. 
Men når  de s idder samlet  om bordet 
i  f rokoststuen,  har  de dog a l l igevel  
200 års  er far ing med at  arbejde med 
indsatte. 

Michael  Langborg står  for  de 28 år  af dem, og for 
ham er  det især det at  formidle s in  v iden v idere 
t i l  de indsatte,  der  giver  mening.

”Hovedparten af de e lever,  jeg har  haft  gennem 
EUD-kurser  har  fået  en læreplads bagefter.  Så jeg 
føler, jeg har rykket noget, og det er meningsfuldt 
for  mig,”  s iger  han. 

Michael  Langborg var  fængselsbet jent  de første t i 
år, inden han blev værkmester med sin uddannelse 
som bygningsmaler  i  bagagen.  Han har  også en 
diplomuddannelse, der gør, at han kan gennemføre 
EUD-kurser  med de indsatte. 

HYRER CIVILE T IL DET PRAKTISKE

Samtalerne og re lat ionerne med de indsatte er 
endnu en v igt ig disc ipl in  i  værkmesterarbejdet . 

”Jeg ta ler  med de indsatte om al le  deres f rustra-
t ioner  og problemer,  når  v i  arbejder  sammen. 
Det er  en særl ig måde at  være sammen med dem 
på,  som for  mig er  helt  ander ledes end,  da jeg 
arbejdede som fængselsbet jent ,”  s iger  Michael 
Langborg.  

Han og hans værkmesterkol legaer lægger kræfter 
og engagement i  deres job,  og det er  derfor,  de 
er  så f rustrerede over ikke at  fø le s ig anerkendte.

”Værkmesterf lokken er  nærmest blevet halveret , 
og der er  kommet langt f lere opgaver i  forhold 
t i l  uddannelse.  Man genansætter  ikke,  man lukker 
værksteder og hyrer  c iv i le  ind t i l  det  prakt iske 
arbejde og tænker s let  ikke på re lat ionsarbejdet 
og den s ikkerhed,  v i  er  med t i l  at  opretholde 
i  fængslet .  Det er  som om, v i  er  en uddøende 
race,”  s iger  han. 

VI ER SKIDE GODE TIL RELATIONSARBEJDE

J immi Tøtrup har  været i  Jyderup Fængsel  s iden 
2001 og var  også fængselsbet jent  de første år. 

Nu er  han værkmester  og arbejder  som gartner 
og tømrer sammen med de indsatte. 

Værkmestrene har været i  gang under hele corona-
t iden,  og han v iser  stolt ,  hvad han og et  par  ind-
satte har  bygget:  et  shelter  og en køkkenhave 
med højbede. Ved siden af står en række stammer, 
som han bruger,  når  han underviser  de indsatte i 
at  bruge motorsav. 

”Der er  jo mange af dem, der  ikke har  afs luttet 
fo lkeskolen,  og at  se deres stolthed,  når  de får 
papir  på,  at  de er  bestået ,  er  det hele værd,” 
s iger  han. 

Også for  J immi Tøtrup er  det kombinat ionen af 
det prakt iske arbejde og samtalerne med de ind-
satte,  der  giver  jobbet som værkmester  indhold. 

”Vi er skide gode til relationsarbejde, vi er sammen 
med de indsatte på en anden måde,  det er  ander-
ledes,  når  man ikke er  i  uni form. For  mindre end ti 
minutter siden ringede en t id l igere indsat  t i l  mig, 
fordi  han l ige skul le  lukke l idt  damp ud.  Det sker 
t i t ,”  s iger  J immi Tøtrup. 

Relationerne og den gode kontakt med de indsatte 
er med ti l  at skabe en fundamental sikkerhed, som 
både  værkmest re  og  bet jente  t rækker  på  i  t i l -
sp idsede  s i tuat ioner. 

”Vi ER den dynamiske sikkerhed. Hvem skal hjælpe 
med at  løbe t i l  a larmerne,  hvis  der  kun er  c iv i le 
uden s ikkerhedsuddannelse t i lbage,  hvem skal 
håndtere konflikterne mellem de indsatte i køkkenet 
e l ler  på værkstedet?” spørger J immi Tøtrup.  

Værkmestrene i  Jyderup Fængsel  fø ler  s ig ge-
nerelt  skubbet ud på et  s idespor i  forhold t i l 
samarbejdet og sammenhængen med resten af 
fængslet .

”Jeg undrer  mig for  eksempel  over,  hvorfor  e le-
verne ikke længere skal  have indbl ik  i ,  hvad v i 
værkmestre laver?  Vi  b l iver  hel ler  ikke længere 
spurgt t i l  vores mening om en indsat ,  der  har 
søgt om prøveløs ladelse.  Jeg har  det som om, 
vores fag er  under afv ik l ing,”  s iger  J immi Tøtrup. 

DE BL IVER FÆRRE OG FÆRRE, OG DERES INDSATS OVERFOR 
DE INDSATTE ANERKENDES IKKE LÆNGERE. SÅDAN OPLEVER 

VÆRKMESTRENE HVERDAGEN I  JYDERUP FÆNGSEL , OG 
DE ER BANGE FOR SNART AT VÆRE FORTID.

”DET ER SOM OM, VI ER 
EN UDDØENDE RACE"

A F M A R I A H A M I LTO N



Hver tredje værkmester  er  forsvundet på 
t i  år.”  Sådan skrev v i  i  augustnummeret af 
Fængsels funkt ionæren i  2019.  

Ta l let  har  ikke rykket s ig en tomme, så det er 
nærl iggende at  konkludere,  at  der  hel ler  ikke er 
sket  det store for  at  ændre på dem. Det mener 
Mette Nielsen, der er forbundssekretær i Fængsels-
forbundet med ansvar  for  værkmesterområdet. 

I  2007 var  der  457 værkmestre.  Det ta l  er  nu nede 
på 298.  En tredjedel  er  a l tså forsvundet.

”Hvad er der g jort for at rette op på udvikl ingen?,” 
spørger hun og svarer selv på spørgsmålet: ”Meget 
l idt .”

Forbundssekretæren har  imidlert id mange ideer 
t i l ,  hvad Kr iminal forsorgen burde gøre,  og det 
handler  først  og f remmest om at  indse,  hvi lke 
opgaver,  værkmestrene løser. 

”De løser  to v igt ige opgaver :  de opretholder 
s ikkerhed,  og de står  for  resocia l iser ing gennem 
beskæft igelse og uddannelse.  Jeg synes,  Kr imi-
nal forsorgen v i rker  t i l  at  g lemme det tobenede i 
værkmestrenes opgaver,  som fakt isk  er  et  nøjag-
t igt  aftryk af,  hvad v i  v i l  med fængslerne,”  s iger 
Mette Nie lsen og uddyber:  ”Mange steder regnes 
værkmestrene indirekte med i bemandingsplan- 
lægningen,  fordi  de er  en del  af s ikkerheden,  det 
glemmer man. Samtidig står de for beskæftigelsen, 
der  i  mange t i l fælde fungerer  som en direkte bro 
t i l  et  job el ler  en læreplads ude i  samfundet,  når 
den indsatte er  færdig med at  afsone.  Men når 
der  bl iver  færre værkmestre t i l  f lere indsatte,  går 
det ud over både s ikkerhed og resocia l iser ing,  og 
derfor  undrer  det mig meget,  at  der  ikke bl iver 
passet  bedre på den her  faggruppe.”

HVAD MED CENTRAL STYRING?

Når værkmestrenes rol le  er  tydel ig,  er  det t id 
t i l  at  anerkende deres plads i  fængslerne og 
beskytte den,  mener forbundssekretæren. 

”Det v i rker  l idt  som om, at  når  der  skal  spares 
penge i  Kr iminal forsorgen,  så er  værkmestrene 
lavest  i  fødekæden,  så hvis  én stopper,  b l iver 
st i l l ingen s jældent genbesat ,  e l ler  den står  ledig 
i  en længere per iode,  inden den genbesættes. 

Jeg synes,  det v i l le  være pr isværdigt  med mere 
centra lstyr ing,  hvor man sætter  s ig nogle mål 
for  den her  faggruppe og s ikrer,  at  den hænger 
sammen både over hele Kr iminal forsorgen,  i  det 
enkelte fængsel  og for  den indsatte,”  s iger  hun. 

EN UDDØENDE RACE?

Fagbladet har  spurgt Kr iminal forsorgen om værk-
mestrene er  en uddøende race. 

T ina Is ing,  chef for  Koncern Resocia l iser ing i 
Kr iminal forsorgen,  svarer :  ”Nej ,  det  er  de ikke, 
selvom antallet er faldet gennem de seneste 10 år. 
Værkmestrene v i l  også f remover spi l le  en v igt ig 
rol le  i  resocia l iser ing,  re lat ionsarbejde og den 
dynamiske s ikkerhed gennem de dagl ige beskæf-
t igelsest i lbud.”

Men v i l  Kr iminal forsorgen standse den negat ive 
udvik l ing? 

T ina Is ing svarer,  at  udvik l ingen skyldes økonomi 
og omorganiser inger :  ”Faldet i  anta l let  af værk-
mestre i  de seneste år skyldes Kriminalforsorgens 
generel le  udfordr inger med rekrutter ing,  og at 
en del  af værkmestrene er  blevet f lyttet  t i l  at 
arbejde med opsyn – enten permanent e l ler  i 
a f løsningsøjemed.  Derudover har  de økonomiske 
rammer betydet, at nogle af de ledige værkmester-
st i l l inger ikke er  blevet genbesat .” 

”Gennem de seneste t i  år  har  der  derudover 
været ti lpasninger i  beskæftigelsen af de indsatte,
hvor værksteder er  lukket ned.  Senest  er  der 
gennemført  et  beskæft igelsesprojekt  som en del 
af f lerårsafta len,  der  har  haft  t i l  formål  at  effek-
t iv isere beskæft igelsesområdet og etablere en 
mere bæredygtig organisering. Lokalt betyder det , 
at  arbejdst i lbuddene t i l  de indsatte nu er  samlet 
i  fagl ige spor i  de enkelte fængsler.  Det har  med-
ført ,  at  det gennemsnit l ige antal  a f indsatte pr. 
værkmester  er  øget f ra  knapt 6 t i l  godt 8,  fordi 
ressourcerne nu udnyttes bedre på beskæftigelses-
området,”  s iger  T ina Is ing.

Hun mener derfor  ikke,  man kan sammenl igne den 
nuværende s i tuat ion med t id l igere,  fordi  der  ikke 
er  behov for  det samme antal  værkmestre:  ”Det 
nuværende antal værkmestre afspejler det aktuelle 
behov i  organisat ionen,”  s iger  T ina Is ing.
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V Æ R K M E S T R EDET HANDLER OM VÆRKMESTRE, OG VI  SKREV SAMME 
ARTIKEL FOR ET ÅR S IDEN. MEN DER ER IKKE SKET DET 

STORE, SÅ VI  PRØVER IGEN. VÆRKMESTRENE FORSVINDER, 
OG DET ER SKADELIGT FOR BÅDE S IKKERHEDEN OG 

RESOCIAL ISERINGEN I  FÆNGSLERNE, MENER 
FÆNGSELSFORBUNDET. 

SAMME ARTIKEL 
SOM SIDSTE ÅR
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I 2007 var der 457 værkmestre. Nu er der 298 tilbage.
Note: Antal fuldtidsstill inger Kilde: Kriminalforsorgen
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L E D E R U N D E R S Ø G E L S E

K riminalforsorgens enhedschefer, 
enhedsledere og øvr ige ledere 
savner t id t i l  at  varetage deres 
ledelsesopgaver.  Sådan lød 
konklus ionen på forbundets 
spørgeskemaundersøgelse i 
begyndelsen af 2019.

Bi l ledet er  stadig det samme, men ledernes op-
levelse af deres arbejdsvi lkår  er  blevet mere 
negativ på f lere punkter. Det viser en ny under-
søgelse.

Det gælder blandt andet i  forhold t i l  arbejdspres. 
For  et  år  s iden t i lkendegav 72 procent af lederne, 
at  de ofte var  pressede i  hverdagen.  Det ta l  er  i 
2020 øget t i l  78 procent.

Lederne oplever,  at  de skal  løbe hurt igere og hur-
t igere for  at  få  t ingene t i l  at  hænge sammen.

En kol lega kommenterer spørgsmålet på denne 
måde i undersøgelsen: ”Besparelser på økonomi 
og bemanding presser  hverdagens opgaver.  Det 
er  umul igt  at  nå det hele,  når  der  konstant  skal 
arbejdes for  de medarbejdere,  der  er  sparet 
væk.”

En anden leder konstaterer,  at  han i  st igende 
grad bl iver  nødt t i l  at  k lare dr i ftsopgaverne selv : 
”Det er  vanskel igt  at  uddelegere opgaver,  når  der 
ikke er nogen betjente at uddelegere ti l .  Vi er ned-
posteret  i  helt  ur imel ig grad.  Vi  b l iver  nødt t i l  at 
lave bet jentarbejdet for  at  opretholde dr i ften, 
når  v i  har  et  overbelæg på 40 indsatte.”

Det konstante overbelæg og mangel  på personale 
s l ider. 

For  et  år  s iden oplevede 63 procent af lederne,  at 
deres arbejde blev værdsat .  I  år  er  ta l let  fa ldet t i l 
56 procent.

MINDRE INDFLYDELSE

Et væsent l igt  argument for  at  tage et  leder job, 
er  at  man gerne v i l  tage ansvar  for  Kr iminal for-
sorgens udvik l ing og påvirke beslutningerne.

En kol lega formulerer  det på denne måde i  under-
søgelsen:  ”Jeg mener,  at  jeg har  et  ansvar  både i 
forhold t i l  udvik l ing af personale,  dr i ft  og reso-
cia l iser ing.  Så selvfølgel ig ønsker  jeg indf lydelse 
på mængden af arbejdsopgaver.”

Sådan er det dog langt fra altid. Lederne savner t id 
t i l  at  lede og fordele arbejdet . 

Hvor der i 2019 var 70 procent af lederne, som mente, 
at  de havde mul ighed for  at  påvirke beslutninger 
på deres arbejdsplads,  svarede kun 54 procent 
bekræftende i  år. 

Lederne oplever  a l tså,  at  deres indf lydelse i  job-
bet er  blevet mindre.

En årsag kan være områdekontorernes rol le .  Den 
kr i t iseres i  hvert  fa ld af mange i  undersøgelsens 
kommentarfe lt .

”Områdekontorerne har  overtaget fængslerne i  a l t 
for  høj  grad med nye opf indelser  i  t ide og ut ide, 
hvor opgaverne fa lder  ned på os –  ofte menings-
løse for  de f leste,”  skr iver  en leder.

En anden skr iver :  ”Det bl iver  mere og mere syn-
l igt ,  at  områdekontoret  bevæger s ig henimod et 

FOR HALVANDET ÅR S IDEN UNDERSØGTE FÆNGSELSFORBUNDET TRIVSLEN 
BLANDT KRIMINALFORSORGENS LEDERE. NU HAR VI  GENTAGET 

UNDERSØGELSEN. RESULTATET ER IKKE OPLØFTENDE.
 

JOBTILFREDSHEDEN FALDER 
BLANDT LEDERNE

A F S Ø R E N G R EG E R S E N

minidirektorat ,  hvor fængsels fagl igheden bl iver 
mere og mere udvandet.”

VI DRUKNER I  DRIFT OG BUREAUKRATI

Det er  forbundssekretær Henr ik  Thøgersen,  som 
står  bag undersøgelsen.  Han er  ikke overrasket 
over,  at  lederne ser  mere negat ivt  på deres 
arbejdsvi lkår  end i  2019.

”Vi  drukner i  dr i ft  og bureaukrat i ,  og det bl iver 
kun værre i  takt  med,  at  personalemanglen for-
værres.  Jeg mener v i rkel ig,  Kr iminal forsorgen skal 
tænke sig om på dette område. Hvis organisationen 
skal  fungere,  er  det v igt igt ,  at  lederne kan løse 
deres opgaver,  at  deres arbejde bl iver  værdsat , 
at  de har  indf lydelse og har  mul ighed for  at  moti -
vere deres medarbejdere,”  s iger  han.

GENNEMSKUELIGE KOMMANDOVEJE

Er der  s let  ikke noget,  som er  blevet bedre på et 
år?  Jo,  ledernes oplevelse af Kr iminal forsorgens 
kommandoveje.

I 2019 svarede 65 procent, at de mente, kommando-
vejene var  ugennemskuel ige.  I  2020 var  ta l let 
fa ldet t i l  58 procent.

Henr ik  Thøgersen mener dog,  at  der  fortsat  er 
rum for  forbedr ing:  ” I  en h ierark isk organisat ion 
som vores,  må v i  kunne st i l le  som krav,  at  a l le 
ved,  hvor beslutningskompetencen l igger.” 

Kilde: Fængselsforbundets lederunder-
søgelse, som blev besvaret af 166 ledere 
i 2019 og 167 ledere i 2020.

JEG ER OFTE PRESSET 
I  HVERDAGEN

MIT ARBEJDE 
BLIVER VÆRDSAT

JEG HAR MULIGHED FOR AT 
PÅVIRKE BESLUTNINGER PÅ 
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F or halvandet år  s iden interv iewede vi  Jacob 
Falkenby om ledernes udfordr inger i  Kr imi-
nal forsorgen. 

Nu har  v i  sat  ham stævne igen – både fordi  det er 
interessant at  høre,  om han mener,  at  t ingene er 
blevet bedre s iden s idst ,  og af den s imple grund, 
at  han var  den eneste leder,  v i  kunne f inde,  som 
var  parat  t i l  at  st i l le  s ig f rem og ta le åbent om 
leder jobbet. 

Fængsels forbundet har  både i  2019 og 2020 bedt 
lederne vurdere deres arbejdsvilkår i  spørgeskema-
undersøgelser. 

Et  af de punkter,  som har  bevæget s ig i  den for-
kerte retning f ra  den første t i l  den anden under-
søgelse,  er  spørgsmålet  om medinddragelse.  I 
2019 mente 70 procent af lederne,  at  de havde 
mul ighed for  at  påvirke beslutninger på deres 
arbejdsplads.  Det samme svarede kun 54 procent 
i  2020.

Den udvikl ing kalder Jacob Falkenby skræmmende: 
”Det er  dybt bekymrende,  at  v i  oplever,  at  vores 
medindf lydelse er faldende. At der ikke bliver lyttet 
t i l  os .  Det er  jo os,  som ved,  hvor de v i rkel ige 
problemer er.  Hvis  v i  ikke bl iver  inddraget i  de 
t ing,  som foregår,  så bl iver  t ingene ikke bedre. 
Hvordan skal vi tage ansvar, når vi ikke har handle-
mul igheder?” spørger han.

OPBAKNING

Jacob Falkenby er  enhedschef i  den lukkede 
afdel ing i  Nørre Snede Fængsel .  Her  oplever 
han en stor  v i l je  blandt s ine kol legaer t i l  at  styrke 
Kr iminal forsorgen og forbedre organisat ionen. 
Men opbakningen er  ikke a lt id t i l  stede højere 
oppe i  systemet.

Det gælder blandt andet i  forhold t i l  administra-
t ionsopgaver,  som t id l igere blev k laret  af kontor-
medarbejdere i  de enkelte inst i tut ioner.  Medar-
bejderne er  nu f lyttet  t i l  områdekontorerne,  men 
opgaverne er  stadig t i lbage.

”De understøttende medarbejdere er  væk.  Det 
betyder,  at  v i  drukner i  administrat ionsopgaver. 
Men det er  ikke vores spidskompetence.  Vi  er 
gode t i l  at  sørge for  en opt imal  dr i ft .  At  vej led-
ninger og regler  bl iver  overholdt  –  ikke at  journa-
l isere og udfy lde skemaer,”  s iger  Jacob Falkenby.

Han savner også styreredskaber, som kan hjælpe 
ham i dagligdagen: ”Hvis jeg skal optimere driften 
på min enhed,  har  jeg brug for  at  v ide,  hvordan 
økonomien er, men jeg får ikke budgetopfølgninger. 
Derfor  ved jeg ikke,  hvordan t ingene udvik ler  s ig. 
Hvordan skal  jeg styre økonomien uden opfølg-
ning?” 

T i lsvarende så han gerne,  at  Kr iminal forsorgen var 
længere fremme på it-området. Mange systemer er 
forældede i  hans opt ik .

STIL KRAV OG BAK DEM OP

Jacob Falkenby er  enig i ,  at  der  skal  st i l les  krav 
t i l  lederne.  Men kravene kan ikke stå a lene.  Der er 
også brug for  kompetenceudvik l ing:  ”Forventnin-
gerne t i l  lederne øges konstant ,  men det nytter 
ikke noget,  når  Kr iminal forsorgen glemmer at 
uddanne os.  Man kan ikke ændre kravene f ra  den 
ene dag t i l  den anden.  Det er  v igt igt ,  at  v i  får 
løftet  a l le  ledere med ind i  de nye krav.  Jeg skal 
for eksempel håndtere store forandringsprocesser, 
uden at  jeg reelt  har  kompetencerne t i l  det .”

Samtidig mener han,  at  nul fe j lskulturen i  Kr iminal -
forsorgen v i rker  kontraprodukt iv.  I  stedet for  at 
styrke t ingene,  hæmmer kulturen udvik l ingen.

”Hver gang der sker  fe j l ,  b l iver  det påpeget.  Kon-
sulenterne bør hjælpe os i  højere grad. Vi skal have 
lov ti l  at lave fej l .  Kriminalforsorgen skal tale med-
arbejderne op – ikke ned,”  s iger  Jacob Falkenby.

Han understreger,  at  hans kr i t ik  skal  opfattes 
konstruktivt: ”Vi skal have forståelse for hinandens 
jobfunkt ioner,  så v i  kan forbedre forholdene i 
Kr iminal forsorgen sammen.”

KR IM INAL FORSORGENS L EDERE  ER  TOPENGAGEREDE, 
MEN DE  SAVNER MED INDDRAGEL SE  OG OPBAKN ING. 

SÅDAN LYDER BUDSKABET FRA FORMAND FOR 
L EDERFOREN INGEN JACOB FAL KENBY.

”LAD OS FORBEDRE 
FORHOLDENE I 

KRIMINALFORSORGEN 
SAMMEN"

A F S Ø R E N  G R EG E R S E N

L E D E R U N D E R S Ø G E L S E

Hvis jeg skal optimere 
driften på min enhed, 
har jeg brug for at vide, 
hvordan økonomien er.”



 F ængselsforbundets medlemmer ser 
det som et stort  problem, at  indsatte 
anvender akt indsigt  som et press ions-
middel .  Det v iste forbundets undersø-
gelse,  som vi  skrev om i  juni -bladet. 
Nu har  v i  spurgt Kr iminal forsorgens 

HR-direktør,  Lene Lennea Vejrum, hvordan hun ser 
på problemet.

Hvad gør I  for  at  undgå,  at  indsatte bruger akt-
indsigt  t i l  at  skaffe navne på medarbejdere?

"Forvaltn ingslovens regler  om akt indsigt  giver 
som udgangspunkt den akt indsigtsøgende adgang 
t i l  at  b l ive g jort  bekendt med medarbejderens 
navn. Denne lovsikrede ret kan Kriminalforsorgen 
ikke forhindre den indsatte i  at  gøre brug af, 
men i  behandl ingen af den enkelte ansøgning er 
hensynet t i l  medarbejderens s ikkerhed et  sagl igt 
hensyn,  der  kan lægges vægt på i  den konkrete 
afgørelse. 
 
V i  har  desuden i  de seneste år  implementeret  en 
række in i t iat iver  for  at  beskytte medarbejdernes 
navne. Som en del af regeringens pakke ”Tryghed 
for  v idner” kan fængselsbet jente,  der  i  kraft  a f 
deres st i l l ing som fængselsbet jent  skal  v idne i 
retten,  f ra  1 .  ju l i  2018 afgive fork lar ing,  uden at 
gerningsmanden får kendskab ti l  den pågældendes 
fu lde navn og adresse." 

Bør a l le  medarbejdere ikke have mul ighed for  at 
gøre indsigelse,  før  deres navn udleveres?

" I  den kommende vej ledning lægger v i  op t i l ,  at 
medarbejderen så v idt  mul igt  skal  høres,  inden 
hans e l ler  hendes navn udleveres.  Det skal  ske 
for  at  s ikre,  at  sagen er  t i l strækkel igt  oplyst ." 

Hvorfor  efterkommes medarbejdernes indsigelse 
s jældent?

"Udgangspunktet  er,  at  der  er  offent l ighed i  for-
valtn ingen,  og at  der  derfor  i  forbindelse med en 
akt indsigt  skal  ske udlever ing af medarbejderens 
navn. Derfor vi l  medarbejderne nok opleve, at deres 
indsigelser  s jældent fø lges.  Hvis  anmodningen må 
antages at  skul le  t jene et  retsstr id igt  formål  –  for 
eksempel  at  det efter  en konkret  vurder ing må 

antages,  at  akt indsigten har  t i l  formål  at  genere 
medarbejderen – kan akt indsigten dog afs lås ." 

Kan I  oplyse,  om der er  nyt  i  forhold t i l  de nye 
retningsl in jer,  som just itsministeren lovede for 
over et  år  s iden,  om hvornår  medarbejdere kan 
undtages fra  akt indsigt?

"Koncern HR forventer  at  udsende en vej ledning 
om oplysning af navne på medarbejdere i  Kr imi-
nal forsorgen i  forbindelse med akt indsigtsanmod-
ninger l ige efter  sommerfer ien. 

Supplerende vil  jeg bemærke, at der ikke er noget 
i  ta l lene omkr ing anmodninger,  der  tyder på,  at 
der  pt .  er  en st igning i  det  samlede antal  anmod-
ninger.  Et  mindre antal  a f Kr iminal forsorgens 
inst i tut ioner modtager imidlert id størstedelen af 
anmodningerne,  og det kan derfor  lokalt  g ive ind-
trykket af,  at  akt indsigtsanmodninger per iodevis 
har  et  større omfang end normalt ."  

I  vores undersøgelse er  der  nogle medlemmer, 
som svarer,  at  de har  oplevet,  at  indsatte har 
søgt akt indsigt  i  personalemapper.  Har  indsatte 
mul ighed for  at  få  adgang t i l  personalemapper? 
I  g ivet fa ld hvor meget?

" I  henhold t i l  offent l ighedslovens § 21  omfatter 
retten ti l  aktindsigt ikke sager om ansættelse eller 
for f remmelse i  det  offent l iges t jeneste.  Herud-
over omfatter  retten hel ler  ikke andre sager om 
enkeltpersoners ansættelsesforhold i det offentliges 
t jeneste.  Dog er  der  indsigt  i  oplysninger om 
den ansattes navn,  st i l l ing,  uddannelse,  arbejds-
opgaver,  lønmæssige forhold og t jenesterejser  i 
overensstemmelse med lovens a lmindel ige regler, 
herunder begrænsninger i  akt indsigt .  Endvidere 
er  der  akt indsigt  i  d isc ipl inære sankt ioner over 
for  ansatte i  chefst i l l inger,  dog kun to år  efter 
afgørelsen.

Det fø lger  desuden af offent l ighedslovens § 41 ,  at 
hvis  der  f remsættes anmodning om akt indsigt  i  en 
personalesag,  skal  arbejdsgiveren underrette den 
ansatte om dette med angivelse af,  hvem der har 
f remsat anmodningen.  Når  der  er  t ruffet  afgørelse 
om akt indsigt  underrettes den ansatte om, hvi lke 
oplysninger i  sagen,  der  er  udleveret ."

Fængselsforbundets undersøgelse v iste 
blandt andet, at 79 procent af medlemmerne 
ser  indsattes akt indsigter  som et stort  pro-
blem. Fem procent har  også oplevet,  at 
indsatte har  søgt indsigt  i  deres personale-
mappe: ”Selv mine karakterer fra personale-
skolen blev udleveret ,”  skrev et  medlem.

Kilde: Fængselsforbundets undersøgelse.
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V E D,  S I G E R  H R- D I R E K TØ R  L E N E  L E N N E A V E J RU M .

A F S Ø R E N G R EG E R S E N
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I N D L Æ G

DEBAT
Indlæg sendes t i l  redakt ion@faengselsforbundet.dk.
Følg også debatten på Facebook,  Twitter  og Instagram.

HUSK AT FØLGE OS

HVORFOR LUKKEDE 
MAN KURSUSCENTRET 
I LUNDE?
Kriminal forsorgen har  s iden 1995 haft  et  kursus-
center  l iggende i  Vestdanmark.  Dette kursuscenter 
blev i  2005 omtalt  på fø lgende måde:  "Kr iminal for-
sorgens kursuscenter  i  Lunde på Fyn er  en natur l ig 
pendant t i l  KUC i  B i rkerød.  Det betyder,  at  prøve-
ansatte for  første gang nogensinde kan gennemføre 
uddannelsen t i l  fængsels funkt ionær på Fyn uden at 
skul le  undvære fami l ien under månedlange ophold i 
B i rkerød."

Så f ra  2005,  og ikke 2019,  har  der  eks isteret  en 
uddannelse t i l  fængselsbet jente i  Vestdanmark. 

I  2015,  ved opsigelse af le jeafta len,  nedlægger 
Kr iminal forsorgen kursuscentret  og dermed også 
uddannelsen t i l  fængselsbet jent  i  Vestdanmark. 

I  2019 vælger Kr iminal forsorgen at  bruge mi l l ioner 
og atter  mi l l ioner  på at  omdanne et  t id l igere stats-
fængsel  t i l  uddannelsescenter.  I  den forbindelse 
udtaler  uddannelseschefen i  Kr iminal forsorgen: 
"Vi  har  fået  mange meget kval i f icerede ansøgere, 
så vi har set rigtigt ved at åbne et uddannelsescenter 
i  Vestdanmark."

Det er  jo nærmest en gr inagt ig udtale lse.  For 
hvorfor i  alverden lukkede man ned for uddannelse 
i  Vestdanmark, for blot at bruge mil l ionvis af kroner 
på at  åbne det op igen?

Giv mig en fængselsbet jent  f ra  Vestdanmark,  som 
havde noget dår l igt  at  s ige om s in uddannelse på 
Lunde Kursuscenter.

Hvis man er vi l l ig ti l  at bruge 50 mil l ioner en gang 
og efter følgende 21  mi l l ioner  år l igt ,  ja ,  havde man 
så købt Lunde Kursuscenter,  som i  2018 blev solgt 
for  3 ,6 mi l l ioner  kroner,  så havde man stået  t i l -
bage med cirka 46,4 mi l l ioner  kroner,  som kunne 
have været brugt på uddannelse/rekrutter ing og 
ikke mursten.

Havde det kostet 21 mil l ioner kroner at drive sådan 
en løsning v idere? Nej . 

Men nu har  man i  det  mindste brugt 50 mi l l ioner 
kroner på en løsning,  som viser  s ig ikke en gang 
at  være permanent,  men som koster  21  mi l l ioner 
at  holde kørende. 

Vi  må se,  hvor længe det holder. 

Med venl ig h i lsen

René Andreasen 

Sammenhold
betaler sig

Forsikring

Er du godt  
sikret til en  
aktiv sommer?
Uanset om du klipper hæk eller kører mountainbike,  
så giver et aktivt liv glæde og energi – det er bare ikke risikofrit. 

En god ulykkesforsikring sikrer dig økonomisk hjælp, hvis du kommer  
til skade. Vores ulykkesforsikring dækker dig døgnet rundt og kan udvides  
med både tand-, sygdoms- og sundhedsforsikringer. Vælg det, der passer  
til netop dit aktive liv.

Beregn pris og læs mere på tjm-forsikring.dk/personforsikring-voksen

Farlig  sport er altid dækket



INDSATTE 
OG ANSATTE 
VANDREDE, 
SÅ GRUSET 
SPRØJTEDE

Midt i juni arrangerede fængsels-
betjent Kent Bastholm et ti timers 
gå-arrangement for indsatte og 

ansatte i Jyderup Fængsel. 
Det var blandt andet muligt at 

gå en maraton, hvilket to indsatte 
brugte anledningen til – andre 

hyggede sig med kortere 
distancer i det gode vejr.


